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Útjavítások tervei is a válaszok között
Rendszeressé válik, hogy a város vezetõje a hivatalos

közösségi oldalára érkezett kérdéseket csokorba gyûjt-
ve egy videóban válaszolja meg. Az alábbiakban a múlt
héten dr. Kovács Ferenc polgármester által közzétett, új
elemeket is tartalmazó információkból idézünk, a kap-
csolódó kiegészítésekkel.

Az elsõ kérdés arra vonatkozott, hogy tervben van-e
Borbánya földútjainak leaszfaltozása? „Emlékeztetnünk
kell magunkat, hogy az elmúlt években tíz utcában épült
ki szilárd burkolat: Bazsalikom, Harangozó, Nárcisz,
Bogyó, Szíjgyártó, Fonó, Csárda, Kalapos, Rezeda köz,
Kacagó u.”. A polgármester jelezte, a jövõben is tervezik
a program folytatását ott, ahol az útépítéshez szükséges
terület rendelkezésre áll, hiszen Borbánya településrészen
sok utca jelenleg nem alkalmas arra, hogy szilárd burko-
lat épülhessen. A szabályozási tervhez elengedhetetlen
területek átadására van szükség az ott lakók részérõl, ez
a munkák megtervezésének a feltétele is, csakúgy, mint
a tavaly zárult ötmilliárdos kormányzati programnál.

„Költséget nem kérünk, azt a város finanszírozza” – tette
hozzá a polgármester.

Folyamatban a kátyúzási lista elkészítése
Egy másik kérdéscsomag az útjavításokra vonatkozott.

A válaszban elhangzott, ez részben már zajlik városszer-
te, illetve egy második része nyáron folytatódik, augusz-
tus végi befejezéssel. Szerkesztõségünk megtudta, a
NYÍRVV Nonprofit Kft. az idei szezonban a téli úthibákat
közel 400 helyszínen javította ki. A nagyfelületû útjaví-
tási programot érintõ utcalista összeállítása folyamatban
van, az iskola befejezése után fog majd nekikezdeni a
városüzemeltetõ cég, akkor lesznek pontos számok. La-
kossági kérelmek folyamatosan érkeznek, ezekbõl is vá-
logatnak. „Elõre láthatóan közel 1800 tonna aszfaltot
dolgoznak majd be a NYÍRVV munkatársai” – tájékozta-
tott a polgármester. – A körút északi szakaszán sok a
kátyú. Várható-e ott útjavítás? – hangzott a következõ
kérdés. Dr. Kovács Ferenc válaszában kiemelte, az egész
nagykörút állami tulajdonban van, így a  Magyar Közút a

kezelõje, mely céggel „folyamatosan kapcsolatban van
a város, többször jeleztük nekik a problémákat”. Mint a
múltból látható, folyamatosan végzik õk is a kátyúzást
az általuk kezelt útszakaszokon. – Rossz állapotban van
a Tölgyes utca. Várható-e ott útjavítás?  „A Tölgyes utcá-
val régóta foglalkozunk, ott nemcsak felújításra, hanem
egy teljesen új út építésére van szükség, de a Csongor
utcával együtt képzeljük. A felújítási terv elkészült, mely
a két utcát együttesen kezeli, s gondolkozunk egy kerék-
párúton is. Ehhez viszont a szükséges finanszírozást az
EU forrásokból tudjuk majd biztosítani” – fogalmazott.

Az egyik kérdés arra vonatkozott, a város tortájának
receptje elérhetõ lesz valahol? Idén ugyanis a város
alapításának 270. évfordulóját minden idõk legna-
gyobb tortájával ünnepeltük, ezúttal egy 3500 szele-
tes almás-áfonyás puliszkatortát készítettek a Sipkay
technikum tanárai és diákjai. A receptúra közkívánat-
ra megjelent a nyiregyhaza.hu városi webportálon.

Új utasvárók

Népszerû volt a Bringa Piknik

Az idõ is kedvezett a Bringa Pikniknek. Közel 1500-an pattantak nyeregbe a Kossuth téren, és tekertek el Nyíregyhá-
záról Tokajba május 20-án.

Aszfaltozás és áthelyezés

A tervezett ütemben halad a Szélsõbokori út felújí-
tása, melyet az önkormányzat TOP-os, 100%-os tá-
mogatási intenzitású, vissza nem térítendõ támogatás-
ból valósít meg.

17 új utasvárót helyeztek ki Nyíregyháza különbö-
zõ pontjaira. Jutott belõle Örökösföldre (Család és Sem-
melweis u.), az Arany János, a Dózsa György, a Szar-
vas, a Szegfû utcára, valamint az Orosi és a Pazonyi
útra, illetve a Vay Ádám körútra és Sóstógyógyfürdõre
is. A régi, rozsdás, olykor balesetveszélyes utasvárók
cseréje már évekkel ezelõtt megkezdõdött Nyíregy-
házán, 2020 óta azonban már olyan helyekre is telepí-
tenek – lakossági igényeket figyelembe véve –, ahol
eddig nem voltak. Mára az új, zöld, fehér, kék színû
utasvárók száma meghaladta a 100 darabot.

A napokban megkezdõdött az út aszfaltozása a
Tiszavasvári útnál lévõ körforgalmi csomóponttól az Ív
utcáig. A kivitelezés 2022. június 16-án kezdõdött és a
tervek szerint 2023. III. negyedévében fejezõdik be. A
projekt során teljesen felújítják és szélesítik az útburko-
latot a körforgalomtól a Rókabokori úti csomópontig. A
szakasz mindkét oldalán kerékpáros nyomvonalat ala-
kítanak ki, a hiányzó járdaszakaszok kiépülnek, a meg-
lévõ szakaszok pedig szabványosításra kerülnek, ezzel
is biztosítva a biztonságos közlekedést.

Ezzel párhuzamosan május elején megkezdõdött a Szél-
sõbokori út és az Ív utca sarkán lévõ buszmegálló építése.
A kivitelezési munkák ideje alatt a buszok és a nagyobb
jármûvek nem tudnak befordulni a Szélsõbokori útról az Ív
utcára. Várhatóan június 26-ig a Volánbusz járatai az Ív
utca helyett a Kõris utcán fognak befordulni.  Az útvonal-
változás miatt az ideiglenes buszmegállót áthelyezték
a Szélsõbokori út 20. szám elé. Kérik az arra közleke-
dõk fokozott figyelmét, türelmét és megértését.
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Már a 64. kötetet mutatta be a múzeum

25 éves a Rejtett Kincsek Down Egyesület

A Jósa András Múzeum 64. évkönyvét mutatták be múlt
héten a szerzõk, dr. Rémiás Tibor és dr. Holmár Zoltán.
A kötet a Kállay Gyûjteményben, illetve a Sóstói Múze-
umfaluban is elérhetõ.

Döntõ többségében a történelem, néprajz, régészet,
restauráció tudományágak szaktanulmányait olvashat-
juk a Jósa András Múzeum idei évkönyvében. Új alfeje-
zettel is bõvült: a Szolgáltató Múzeummal. A sajtótájé-
koztatón elhangzott: a muzeológia egyre távolodik at-
tól, hogy a tudományt helyezze a fókuszba, helyette a
szolgáltatásokat gyarapítja. Ez magába foglalja a minél
szélesebb korosztály kiszolgálását kulturális szórakozá-
si lehetõségekkel, például nagyközönséget megcélzó ki-
állításokkal, vagy múzeumpedagógiai foglalkozásokkal.
Az évkönyv elsõ oldalain megemlékeznek a tavaly el-
hunyt Veszprémi Lászlóról, aki a Régészeti Osztály osz-
lopos tagja volt. A vármegye egyik legrégebbi szakfo-
lyóiratának szerzõi dr. Rémiás Tibor és dr. Holmár Zol-
tán.

Nagy az érdeklõdés

– Mi ahhoz tartjuk magunkat, hogy azok a tudomá-
nyos eredmények, melyek év közben születnek, lássa-
nak napvilágot. Nekem vesszõparipám, hogy a továb-
biakban is nyomtatott formában, a hagyományt meg-
õrizve folyamatosan kiadjuk az évkönyvünket. Nagy
érdeklõdés van iránta: Londontól kezdve Nyugat-Euró-
pán keresztül Lengyelországig. Illetve, akikkel csere-
kapcsolatban vagyunk, mindig várják, az új, elsõsor-
ban régészeti, történeti eredményekre kíváncsiak, il-
letve arra is, hogy kik mit alkottak abban az évben. Mi
egymás munkáját figyelemmel kísérjük – mondta el
dr. Rémiás Tibor.

A Kállay család két nagy ága

Az új kiadvány már a 64., mely a Kállay Gyûjtemény-
ben, illetve a Sóstói Múzeumfaluban is elérhetõ. Dr.
Holmár Zoltán két szaktanulmányt írt a kötetbe.

– Két tanulmányt írtam, eredetileg egy lett volna, de a
lektorom javaslata alapján kettéosztottam. A Kállay csa-
ládnak két nagy ága van: a Napkori meg az Orosi. A
család 1848–49-es szereplõit mutatja be egyenként, ki
milyen szerepet töltött be a szabadságharc során. Apro-
póját meg az adja, hogy idén 175 éves a Magyar Hon-
védség – mondta a történész.

A Jósa András Múzeum várható nyitása még viszony-
lag messze van. Dr. Rémiás Tibor igazgató kiemelte, hogy
a két tagintézmény, a Kállay Gyûjtemény, illetve a Sós-
tói Múzeumfalu azért is dolgozik, hogy a lakosság ne
érezze a múzeum hiányát. Izgalmas és érdekes progra-
mokon vehetnek részt a látogatók, megtapasztalva a
„szolgáltató múzeumot.”          (Szerzõ: Kemecsei Fanni)

Játék-film-játék idõszaki kiállítás

Újabb idõszaki kiállítás nyílt nemrégiben a Kállay
Gyûjteményben. A Játék-film-játék címet viselõ tár-
lat már a Múzeumok Éjszakájának elõfutára. Színes
kiállítási anyagával igyekszik bevonzani az ifjúsági
korosztályt is a mûvészetek világába.

A Kállay Gyûjtemény és a Kecskeméti Katona Jó-
zsef Múzeum nem elõször dolgozott együtt, most a
régmúlt idõ játékaiból hoztak el egy válogatást Nyír-
egyházára. Száz évvel ezelõtti relikviák kaptak he-
lyet a vitrinekben, többek között ólomkatonák, fa- és
papírvárak, valamint porcelánbabák. Két magángyûjtõ
jóvoltából pedig Dragon Ball figurák és szobrok, va-
lamint STAR WARS relikviák tekinthetõek meg az elsõ
emeleti kiállítótérben. A tárlat számos meglepetést
tartogat, akár rohamosztagos sisakot is felpróbálhat-
nak a látogatók.

Idén 14. alkalommal tartotta meg a nívódíjas Szabol-
csi Koncert Fúvószenekar Tavaszi Nagykoncertjét a Váci
Mihály Kulturális Központban.

„Magyar képek”
nagykoncert

A zenekar mellett szerepelt a Cantemus Vegyeskar férfi-
kara, egyéni szólisták és a Nyíregyházi Mûvészeti Gimná-
zium Táncmûvészeti tagozatának növendékei. A karmester
Bakó Levente volt. A Magyar képek címû mûsorban Kodály
Zoltán, Bartók Béla és Erkel Ferenc mellett hallhatták a
Quimby slágerét, sõt még egy amerikai nyitányt is.

25 évvel ezelõtt Kiss Tibor és szülõtársai, akik szintén
Down-szindrómával élõ gyermeket nevelnek, még ma-
guk sem hitték, hogy olyan szervezetet hoznak létre
Nyíregyházán, melynek tevékenységére a világ 20 or-
szága is felfigyel majd.

Kisari Károly 2004 óta vezeti a Rejtett Kincsek Down
Egyesületet, érintett szülõként és a szervezet elnökeként
számos olyan problémán dolgozik, ami közvetlenül érin-
ti a város, a vármegye és az ország Down-szindrómával
és egyéb fogyatékkal élõ gyermekeit.

alkalmaznak – mondta el Kisari Károly, a Rejtett Kincsek
Down Egyesület elnöke.

Az egyesületnek hatalmas tervei vannak a jövõre néz-
ve is, túllépve a gyermekek ellátásán és a társadalom
szemléletformálásán. A fogyatékkal élõ felnõttek részé-
re szeretnének olyan körülményeket biztosítani Nyíregy-
házán, amelyek az önálló élet elengedhetetlen feltételei.
Ilyen a nyílt munkaerõpiacra való eljuttatás, az önálló
lakhatások, illetve az önálló szabadidõs és sporttevékeny-
ségek támogatása.

A szervezet 25 éve dolgozik azon, hogy jobbá tegye a
fogyatékkal élõk mindennapjait, születésük pillanatától
kezdve. Kisari Károlyt több szakmai elismeréssel is jutal-
mazták az elmúlt években. Legutóbb május 20-án, ami-
kor átvehette a Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei Köz-
gyûlés „Szentpétery Zsigmond” kitüntetõ díját, melyet a
vármegye civil társadalmának építése, a civil kapcsola-
tok kialakítása és elmélyítése terén kifejtett eredményes
tevékenységének elismeréseként kapott.

Jó kapcsolatok
– Köszönjük a lakosság és a cégek támogatását, nekik

is köszönhetõ, hogy megélhettük a civil szervezetek kö-
zött ezt a hosszú idõt, és reméljük, sok ilyen évfordulót
tudunk még megünnepelni együtt. Jó a kapcsolatunk
Nyíregyháza és Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegye Ön-
kormányzatával is, úgy látjuk, közösek a céljaink. Eb-
ben a kiemelten nehéz gazdasági helyzetben, amit a
pandémia és a szomszédos országban lévõ háború okoz,
nagyon fontos, hogy meg tudjuk védeni azokat az érté-
keket, amiket eddig elértünk, ehhez pedig szükségünk
van mindenki további támogatásához – zárta gondolatait
Kisari Károly.

– Az elmúlt évben több mint 8000 családdal volt kap-
csolata a szervezetnek. Segítünk a korai fejlesztés, az
oktatás, az egészségügy, a sport és a szociális ellátások
területén is. Olyan egyedi, új modelleket hoztunk létre
az elmúlt 25 év alatt, amelyeket azóta több országban is
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Idén múzeumfalus sétával ünnepelnek majd az idõsek
Egy irodalmi és egy képzõmûvészeti pályázat sorsa

dõlt el az Idõsügyi Tanács ülésén, melyet a Sóstói Múze-
umfaluban tartottak. Nem véletlenül, hiszen ezúttal erre
a helyszínre tervezik a közös sétát az õszi Idõsek Világ-
napján.

Az Idõsek Napján tartott hagyományos sétának a Sós-
tói Múzeumfalu ad majd otthont szeptember végén, ok-
tóber elsõ napjaiban. Ehhez a tervhez igazította a szép-
korúak eseményeit koordináló tanács az Alkotó Idõsek
pályázat kiállítását, mely képzõ-, ipar- és népmûvészeti
anyagot gyûjt össze és mutat be a városlakóknak. – A
Meséld el nekem! pályázatot már elbírálták, 27 mû érke-
zett be ebben az évben. Az eredményhirdetése megtör-
ténik a közeljövõben, elõre láthatólag június közepe tá-
jékán, de a kötet csak a késõbbiekben jelenik meg. Az
Alkotó Idõsek pályázatának szintén több éves hagyomá-
nya van, a felkészülést el lehet rá kezdeni – tájékozta-
tott a témákról dr. Ulrich Attila alpolgármester. Az alko-
tásokat szeptember 22-én, pénteken és 25-én, hétfõn le-
het benyújtani, részletes pályázati felhívás a sajtóban
olvasható.

Ünnepi rendezvénycsomag õsszel

– Az Alkotó Idõsek kiállítás megnyitója szeptember
28-án lesz a szokott helyen, a Váci Mihály Kulturális
Központban, s 29-én, pénteken lesz az idõsek sétája itt, a

múzeumfaluban, így mondhatom, ez egy
„ünnepi csomag”. Ha 29-én esne az esõ,
akkor október 2-án, egy hétfõi napon
pótoljuk – számolt be a döntésekrõl
Telepóczkiné Farkas Márta, az Idõs-
ügyi Tanács titkára. 1500–2000 nyug-
díjasra kell számítani az ünnepnapon.
Egyben kedves felhívást intéznek a
vendégek felé. Akinek van olyan jel-
legzetes régi tárgya, melytõl nem ne-
héz megválni, hozza be a múzeumfa-
luba és meséljen annak eredetérõl, hasz-
náról. A korábbi években májusban meg-
rendezett Szépkorúak Sporttalálkozóját az At-
létikai Sportcentrum zsúfolt programja miatt idén
az õszi idõszakban tudják megrendezni, így több idõ
marad edzésekkel is készülni az eseményre.

Számítanak a skanzenben
a nyugdíjasokra

Nem véletlenül fogadta az Idõsügyi Tanács tagjait a
múzeumfalu a Túristvándi csûrben, hiszen itt látható az a
virtuális tárlat, még inkább gyûjtemény, mely a várme-
gye értéktárba került kincseit mutatja be. – Számítunk
nyáron is az idõsekre, hiszen õk azok, akik az unokáik-
kal meglátogatnak bennünket. A nyári szünetben min-
den napra tartogatunk egy élõ portát és egy kézmûves

tevékenységet, ezt õk aktívan követik is. Örü-
lünk, hogy véleményt formálnak, mert épí-
tünk arra, hogy közösen alkossunk majd
jót a jövõben – nyilatkozta Baloghné
Szûcs Zsuzsanna, a Sóstói Múzeumfa-
lu igazgatója, aki arról is szólt, hogy
a szociális intézményekben, öregott-
honban lakó beteg, esetleg demens
idõsek számára a tavalyi jól sikerült
program – a kenyérsütés vagy vajkö-
pülés – után idén lekvárfõzést, befõtt-

készítést és egyéb falusi munkát tervez-
nek.

A nyugdíjasok nagy kedvezménnyel, 70 év
felett pedig ingyen látogathatják a közgyûjtemé-

nyeket, múzeumokat, így a sóstói skanzent is.
(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

Fogadóóra kedden

– Emlékeztetõül felhívom a nyugdíjasok figyelmét,
hogy az Idõsügyi Tanács június 5-én, kedden fogadó-
órát tart 15 és 17 óra között, a Móricz Zsigmond könyv-
tárban, a szokott helyen. Ezúttal Földesi János, a ta-
nács tagja várja önöket – tette hozzá Fintor Károlyné,
az Idõsügyi Tanács sajtóreferense.

Közel négyéves munka ér véget a BETTER projektben
Közel négyéves munka ér véget a 2019-ben indult

határokon átívelõ BETTER projektben. A Városháza Krúdy
terme adott helyet a zárókonferenciának nemrégiben,
ahol a részt vevõ öt partnerváros képviselõi gyûltek
össze, hogy szakmai elõadásokat hallgassanak meg és
tapasztalatcserét folytassanak arról, hogy miként vet-
tek át jó gyakorlatokat egymástól az e-közigazgatás
területén.

A BETTER egy 2019-ben indult Interreg Europe pro-
jekt. Célja, hogy az e-közigazgatási megoldások fej-
lesztésével és bõvítésével minden felhasználó számá-
ra elõnyöket szerezzen. Ezek a megoldások támogat-
ják a helyi és területi hatóságok regionális innovációs
törekvéseit, erõforrásokat szabadítanak fel, és ezzel pár-
huzamosan a magánszemélyek és vállalkozások jobb
közszolgáltatásokhoz jutnak hozzá. A projekt öt város
összefogásában valósul meg. A partnerségben érvénye-
sül a kiegyensúlyozott földrajzi lefedettség elve. Az
Európai Unió északi részérõl svéd és észt, nyugati ré-
szérõl brit, a déli égtájról olasz, keleti részérõl pedig
Nyíregyháza, mint magyar partner alkotja a konzorci-
umot.

Tíz sikeres nemzetközi pályázat

– Az elsõ ciklusban létrehoztunk egy Polgármesteri
Kabinetet 2011-ben, azon belül hangsúlyosan egy Pá-
lyázati Referatúrát, ezért is tudtunk annyi pályázatot
nyerni. Három fõvel indultunk, majd ez húszra bõ-
vült. 2014-ben azt határoztuk el, hogy transznacioná-
lis projektben szeretnénk részt venni. Lassan tíz év
telt el és tíz sikeres pályázat van mögöttünk. Ezzel
kitágult a látókörünk. Ebben a projektben Genova, Bir-
mingham, Gävle és Tartu vesz részt. Több mint három
évig tartott a projekt, amely arról szól, hogy az e-
közigazgatást, a digitalizációt hogyan tudjuk hasz-
nálni. Nagyon tanulságos volt, arra törekszünk, hogy
beépítsük az önkormányzati rendszer mindennapi

munkájába, konkrétan a Fenntartható Városfejleszté-
si Stratégiánkban már tudtuk hasznosítani. De arra is
törekszünk, hogy ez átmenjen a köztudatba, a város-
ban mûködõ cégek, szervezetek és az itt élõ embe-
rek is tapasztalják közvetve ennek a hasznait – tájé-
koztatott a zárókonferencián dr. Kovács Ferenc, Nyír-
egyháza polgármestere.

Jó gyakorlatok hasznosítása

Valamennyi partner intenzíven dolgozott azon, hogy
tapasztalatait a saját regionális cselekvési tervébe fog-
lalja, melynek tevékenységei az egymástól tanult jó gya-
korlatokon alapulnak. A projekt második fázisában a part-
nerek megkezdték a cselekvési terveik megvalósítását,
ez az idõszak a Városháza Krúdy termében tartott záró-
konferenciával fejezõdött be. Nyíregyháza Megyei Jogú
Város kiváló gyakorlatokat ismert meg a partnerektõl.
Genova önkormányzata például a „KKV-k and StartUpok

Regiszterére” fókuszált, mely egy online platform, amely
összegyûjti a kis- és közepes vállalkozásokkal és start-
upokkal kapcsolatos helyi eseményeket, híreket, infor-
mációkat és támogatásokat, illetve összeköti õket a he-
lyi közigazgatással.

A legjobb partnerváros Nyíregyháza

Enrica Spotti Genova önkormányzatának képvisele-
tében érkezett az eseményre, kérdésünkre elmondta,
nagyon jó együttmûködést ápolnak Nyíregyházával, a
legjobb partnervárosnak tartják. Tapasztalatai szerint a
szabolcsi vármegyeszékhely nagyon erõsen koncent-
rál a munkára, valamint arra, hogy a legmegfelelõbb
eredményeket érje el a projekt kapcsán. A közremûkö-
dõ munkatársakat célorientáltnak ismerte meg, kiemel-
te, hogy nagyon jó a szervezettség, és örül, hogy Ge-
nova városa Nyíregyháza partnere lehet.

(Szerzõ: Farkas Fanni)
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Többszörös jubileum a Bem iskolában
Több fontos évfordulót ünnepel a Bem József Általános

Iskola a 2022–23-as tanévben. A névadóval, tagozatok
indulásával, költözéssel kapcsolatos jubileum alkalmat
ad arra, hogy visszatekintsenek az elmúlt esztendõkre,
az évtizedes sikerekre. Túl a tanévi eseményeken, nem-
régiben ünnepi gálamûsort tartottak a Bem tornacsarno-
kában szülõk és közéleti személyiségek jelenlétében.

Többszörös jubileumot ünnepel a Bem József Általános
Iskola. Az egyházi iskolák államosítása után 75 éve lett
3-as számú Állami Általános Iskola, mely 60 éve viseli a
’48-as lengyel tábornok, Bem József nevét. 45 éve indult
az angol tagozat az intézményben, és 35 éve a testneve-
lés. Ekkor költöztek az Epreskert utcára, és már itt lett 10
éve a Magyar Ifjúsági Vöröskereszt Bázisiskolája.

– Iskolánkban ötévente mindig jubileumot ünneplünk.
Most azt szeretnénk, ha a szülõk és a meghívott vendé-
gek betekintést nyernének abba, hogy milyen ügyes, te-
hetséges gyerekek járnak hozzánk. Nálunk az az elv,
mindenki jó valamiben, és ezt a valamit szeretnénk most
megmutatni mindenkinek – fogalmazott az iskola igaz-
gatója, dr. Baloghné Mester Éva.

Az eredmények magukért beszélnek
Ebben a tanévben 25 osztály alkotta a Bem iskolát.

Szeptemberben újra három elsõ osztályt indítanak. Az
iskola ereje a sokszínûségben rejlik, hiszen az angol és a

sport tagozat eredményein túl szinte minden tantárgyból
kiváló országos versenyeredménnyel dicsekedhetnek.

– Fontos helye és szerepe van Nyíregyháza oktatási
palettáján a Bemnek. Gazdag a múltja, izgalmas a jele-
ne, és reményteli a jövõje. Az eredmények is ezt igazol-
ják. Köszönet mindazoknak, akik az elmúlt évtizedek-
ben a munkájukkal ezt elérték. Köszönet a diákoknak is,
mert az ilyen eredményekhez – akár tanulmányi, akár
sport – kell egy olyan lelkes diákcsapat is, ami itt általá-
ban megvolt – mondta a gálamûsor elõtt a polgármester,
dr. Kovács Ferenc.

A Bem iskola pedagóguskara és a szülõi gárda folyto-
nosan garantálja a stabilitást, a belsõ kohéziót, és a sze-
retetteljes légkört. Így fogalmaz az oktató-nevelõ munka
megítélésén túl az iskolavezetés. Az élményszerû okta-
tás megteremti a boldog diákéveket. Ennek egyik látvá-
nyos állomása volt a mostani gála, ahol bemutatkoztak
az iskola tehetséges diákjai.

A fejlesztések a gyerekeket szolgálják
Apró lépésekkel elindult az iskola felújítása a tankerü-

let és az önkormányzat támogatásával, ezt szeretnék
minél hamarabb, és minél teljesebb körben befejezni.

– Nagyon sok fejlesztés indulhatott el a Bem József Álta-
lános Iskolában az elmúlt idõszakban. Sokat konzultálok
az igazgató asszonnyal és az itt dolgozókkal. Meghallgat-
juk az igényeket akár a szülõktõl, akár a diákoktól. Mind-

azok a fejlesztések, amik az elmúlt idõben létrejöhettek, a
gyerekeket szolgálják. Az elmúlt idõszak is bebizonyította,
hogy itt olyan munka folyik évtizedek óta, amire mindannyi-
an büszkék lehetünk – nyilatkozta dr. Szabó Tünde ország-
gyûlési képviselõ.

Boldog Iskola
A Bem iskolát nemcsak a múltja igazolja, hiszen ha

sikeres a jelen, bízhatunk a jövõ eredményeiben is. A
rzeszówi testvériskolával ápolnak baráti kapcsolatot, ahol
a közös nyelv az angol. A Bagdi Bella nevével fémjel-
zett Jobb veled a világ Alapítvány „Boldog Iskolája” let-
tek, és néhány éve elnyerték az Akkreditált Kiváló Tehet-
ségpont címet, melyet idõrõl idõre hitelesítenek diákjaik
versenyeredményei.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)
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Közgyûlés: stabil az önkormányzat pénzügyi helyzete
A pénzügyi stabilitás töretlen Nyíregyházán – ezt dr.

Kovács Ferenc polgármester hangsúlyozta a múlt csütör-
töki közgyûlésen, miután kiderült, a tavalyi évi költség-
vetés alapján nem vett igénybe hitelt a város és megtar-
totta fizetõképességét is. Az ülésen szóba került a nyug-
díjasoknak szóló karácsonyi ajándékcsomag, a Júlia Für-
dõ, és az újabb légszennyezettséget mérõ mûszerek ki-
helyezése is.

– Az Eissmann Városi Uszoda Magyarország Kormá-
nyának köszönhetõen 2023 második, illetve harmadik
negyedévében ismét vissza nem térítendõ támogatásban
részesült 72 millió 639 ezer 872 forint összegben – most
is a polgármester szóbeli kiegészítésével kezdõdött a két
közgyûlés között történt eseményekrõl szóló tájékozta-
tót követõen a közgyûlés.

További tervek csapadékvíz-elvezetésre
Ezt követõen egyeztettek az Észak-Alföldi Regionális

Energia Ügynökség Nonprofit Korlátolt Felelõsségû Társa-
sággal kötendõ együttmûködési megállapodás együttmû-
ködésérõl. Az elõterjesztés alapján a TOP program kere-
tén belül több tízmillió forintot költenek majd a 2021–
2027 közötti uniós idõszakban csapadékvíz-elvezetõ rend-
szer fejlesztés és útfejlesztés mûszaki tervdokumentáci-
óinak és engedélyeinek elkészítésére. A városvezetés
folytatja az elmúlt években végzett munkáját, miszerint
rengeteg tervet megrendel elõre. – A tervezés mindig ki-
sebb összeg, de ebben az esetben az elõterjesztésben
szereplõ csapadékvíz-elvezetõ és az útfelújításokra vo-
natkozóan ez 86 millió 600 ezer forint. Nagyon jó, hogy
nem az önkormányzat saját pénzébõl kell finanszírozni.
A kivitelezés ettõl jóval nagyobb összeg lesz, ezt a TOP
plusz forrásaiból szeretnénk majd megvalósítani – tette
hozzá a polgármester.

Pénzügyi stabilitás
A közgyûlésen beszámoltak Nyíregyháza Megyei Jogú

Város Önkormányzatának 2022. évi költségvetési gaz-
dálkodásának végrehajtásáról. Ezek alapján folyószám-
lahitelt nem vett igénybe a város tavaly, az önkormány-
zat pénzügyi helyzete stabil volt, a város megtartotta fi-
zetõképességét.

Új rekordok
A pénzügyi stabilitás töretlen Nyíregyházán – emelte

ki dr. Kovács Ferenc, majd úgy fogalmazott: a nehéz év
ellenére újabb rekordok születtek, a város iparûzési adó-
jának bevétele meghaladta a tízmilliárd forintot, az
idegenforgalmiadó-bevétel pedig 100 milliónál is több volt.

FIDESZ-KDNP: Pozitív eredmény

– Látható és visszatükrözõ-
dik a beszámoló valamennyi
oldalán és pontjánál, hogy
takarékos üzemmódra kap-
csolt az elõzõ harmadik ne-
gyedévben a város. Nem is
volt más választása, hiszen
a háborús helyzet és az is-
mert világpiaci és gazdasági
folyamatok erre kényszerítették.
Mindemellett, hogy a takarékossági intézkedéseket
meghozták, a kényszerû külsõ tényezõk ellenére na-
gyon pozitív eredménnyel zárul ezen beszámoló. Az
adóbevétel szépen alakult, ami biztosította a város
mûködésének megszokott színvonalon történõ foly-
tatását. Meg kell említeni a mérleg szerinti ered-
ményt is, ami pozitív, több mint kétmilliárd forint.
Ez köszönhetõ többek között az ipari park tudatos
fejlesztésének, a gazdaságélénkítõ intézkedésnek –
értékelt Halkóné dr. Rudolf Éva, a Fidesz-KDNP frak-
cióvezetõje.

Szövetségben Nyíregyházáért:
A súlypontok miatt nem elfogadható

A költségvetésrõl szóló elõter-
jesztést a Szövetségben Nyír-

egyházáért frakció nem fo-
gadta el. – Ennek az oka
elég egyértelmû, egyrészt
nem értünk egyet jó néhány
olyan súlyponttal, ami szá-
munkra nem elfogadható.

Néhány példát emelnék ki:
továbbra sem tartalmaz semmi-

lyen módon bérlakás kérdést megol-
dó vagy legalábbis segítõ típusú összegeket a költ-
ségvetés, így természetesen a beszámoló sem, ke-
veselljük azt a pénzt, amely a városüzemeltetésre
jut és egy másik napirendi pont kapcsán errõl vilá-
gosan szó is volt, akár a zöldfelület-fenntartás, akár
az utak kapcsán. Világosan látszik, hogy van bizo-
nyos kényszerhelyzete is a városnak, hiszen jelen-
tõs mértékû állami elvonás van a költségvetésben,
amelyet a városnak saját magának kell kigazdálkod-
nia, miközben az állam bár jó gazda gondosságával
kellene, hogy bánjon az önkormányzatokkal is, de
ez nem történik meg – részletezte a Nyíregyházi
Televíziónak Jeszenszki András, a Szövetségben
Nyíregyházáért frakcióvezetõje.

Bõvül a mérõállomások száma
Nyíregyháza Megyei Jogú Város 2023-ban is készített

környezetvédelmi és környezetgazdálkodási tervet. A
városvezetés kiemelt célja a zöld feladatok támogatá-
sa, így ennek köszönhetõen tavaly is volt például „Hul-
ladékért virágot” akció, Szelektív Szombat, karácsony-
fagyûjtõ akció, támogatták a hulladék kommandó mû-
ködését, forrást biztosítottak a Bujtosi-tó élõvilágának
rehabilitációjára, kialakították az Újéletfa-ligetet, va-
lamint növényesítették az önkormányzati fenntartású
intézményeket. A 2023-as tervek tartalmazzák többek
között a vízbázis-védelemre fordított összeget, a szenny-
víztisztító telepek gépészeti rekonstrukcióját, a parlag-
fûvel kapcsolatos intézkedéseket és a zöldfelületek kar-
bantartását is. A napirendi ponttal kapcsolatban, a leve-
gõminõség-ellenõrzõ állomásokról Lengyel Máté (Szö-
vetségben Nyíregyházáért) tett fel kérdést. A válaszban
elhangzott, jelenleg a Széna téri mérõállomás mûködik
a városban, viszont egy határon átnyúló együttmûkö-
désnek és pályázatnak köszönhetõen a közeljövõben hat-
van darab mobil légszennyezettséget mérõ mûszert he-
lyeznek ki, valamint egy hitelesített mérõállomást is
kialakítanak.

Felújítások kellenek
a Júlia újranyitásához

A Szövetségben Nyíregyházáért frakció képviselõje,
Babosi György a Júlia Fürdõvel kapcsolatban tett fel kér-
déseket interpellációjában. Többek között arra volt kí-
váncsi, milyen felújítási munkálatok szükségesek a für-
dõ újranyitásához? Válaszában Hagymási Gyula kabinet-
vezetõ részletezte, hogy a Júlia Fürdõnek két nagy beru-
házásra van szüksége az újranyitáshoz, miután jelentõs
statikai problémák vannak a létesítményben, illetve a
termálvízkút van rossz mûszaki állapotban. Még 2007-
ben, amikor átalakították a fürdõben a zuhanyzókat, nem
készült a zuhanyzók összefolyóiban megfelelõ vízszige-
telés, valamint a falba épített csaptelepek gyári hibásak
voltak, ezek eredményeként a zuhanyzáskor használt víz
a födémbe szivárgott. Ennek látható jelei elõször 2012-
ben jelentkeztek, akkor is végzett egy felújítást a fenn-
tartó Sóstó-Gyógyfürdõk Zrt., amelynek köszönhetõen
kiszáradt a mennyezeti beton. Ezt követõen évekkel
késõbb a mennyezeti beton kisebb darabjai elkezdtek
leválni, majd 2019-ben jelentõs felületen szakadt le a
beton az alagsor mennyezetérõl. Ekkor vált láthatóvá,
hogy az évek során a födémbe szivárgott víz mekkora
károkat okozott. Ekkor a szakemberek alátámasztást ja-
vasoltak, mint ideiglenes megoldást, amit a fenntartó
megvalósított. A statikai javításokra 100 milliós összeg-
re van szükség. A másik probléma a termálvízkút. Ezt
1964-ben alakították ki, életkorából adódóan elöregedett,
2018-ban már próbálták védeni a gépészeti rendszert,
valamint 2017-ben elkészültek a tervdokumentációk a
felújításához, viszont az nagyjából 150–200 millió forint
lenne. Az új kút fúrása ettõl is többe kerülne.

Tervezik a rekonstrukciót
– 2022 májusában már a közgyûlés megtárgyalta és

elfogadta Nyíregyháza MJV TOP plusz városfejlesztési prog-
ramtervének és fenntartható városfejlesztési stratégiájának
az elõterjesztését, amely két projekttel is tartalmazza a
Júlia Fürdõ fejlesztését, egy energetikaival és egy turiszti-
kaival. Ez a tény is azt mutatja, hogy mekkora hangsúlyt
fektet az önkormányzat a Júlia Fürdõ fejlesztésére –
foglalta össze Hagymási Gyula kabinetvezetõ.

Emelkedik az összeg
A közgyûlés összesen 21 napirendi pontról döntött múlt

csütörtökön. Elfogadták például az önkormányzat 2022.
évi gyermekjóléti és gyermekvédelmi feladatainak ellá-
tásáról szóló beszámolóját is. Emelkedik az év végi ka-
rácsonyi támogatás összege. Erre azért van szükség, hogy
az eddigiekben megszokott minõségben és színvonalon
tudják biztosítani a csomagokat az elmúlt évek világpia-
ci-gazdasági folyamatai ellenére is.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)
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Nyílt nap a kórház szülészeti osztályán
Ismét megrendezte a Szabolcs-Szatmár-Bereg Várme-

gyei Oktatókórház és a Debreceni Egyetem Egészségtu-
dományi Kara a Szülészet-Nõgyógyászati Osztály nyílt
napját nemrégiben. Célja, hogy a kismamák megismer-
jék azokat a szülési körülményeket, melyeket választ-
hatnak. A látogatók minden szükséges információt meg-
kaptak a várandóssággal, szüléssel és a szülés utáni idõ-
szakkal kapcsolatban.

2018-ban egy nagy beruházásnak köszönhetõen baba- és
családbaráttá tették a szülészeti osztályokat. Nyíregyházán
ez az összeg közel 210  000  000 forint volt. A fejlesztés azt
a célt szolgálta, hogy a kismamák minél modernebb és szebb
környezetben hozzák világra a csecsemõjüket, és töltsék el
a szülés utáni idõszakot. Ez 2-3 ágyas, magas minõségû
szállodai szobáknak megfelelõ fürdõszobás termeket jelent.

Alternatív szülési lehetõségek
– Gyakorlatilag a ma Magyarországon elérhetõ vala-

mennyi alternatív szülészeti módszerre van lehetõség. A
legbüszkébbek arra vagyunk, hogy kórházunkban végez-
zük a legtöbb vízben-kádban szülést. Más módszerek – bor-
dásfal igénybevétele, különbözõ labdák, franciaágyon való
vajúdás – is rendelkezésre állnak. Az a legfontosabb, hogy
errõl a szülõ nõk maguk döntenek, segítségül véve termé-
szetesen az ilyen nyílt napokat is, ahol megismerik ezeket
a lehetõségeket – mondta dr. Ajzner Éva, a Szabolcs-
Szatmár-Bereg Vármegyei Oktatókórház orvosigazgatója.

Lelki és fizikai biztonság
A rendezvényen elhangzott: a szülészeten nem az orvos

van fókuszban, hanem a szülésznõk, pszichológusok. Dr. Fá-
bián Antal fõorvos fontosnak tartja kiemelni, hogy a szülés, a
születés természetes folyamat, amihez a kórházi személyzet
a segítséget nyújtja. Úgy találja, a kismamák elõtt álló legna-
gyobb akadály a szorongás leküzdése, ebben is segítenek a
szakemberek. A Jósa András kórház szülészeti osztálya elsõ-
sorban lelki és fizikai biztonságot nyújt a várandósok számára,
amint nem várt esemény vagy komplikáció adódik, a szülé-
szek, orvosok, ápolók azonnal képesek cselekedni.

– A baba- és családbarát szülészet csak intézeti körülmények
között képzelhetõ el. A tisztelet és a szeretet mellett a beteg
biztonsága a legfontosabb. Ezért a mi szakmánk – személy sze-
rint én is – elfordul az otthoni szülésektõl. Hogy egy szülés
normál módon zajlik le, és nem lesz semmi baj, azt csak a
szülés után lehet megmondani – emelte ki dr. Fábián Antal.

Dr. Adorján Gusztáv Emlékkonferencia

A tudásmegosztás a felsõoktatási intézmények egyik
legfontosabb feladata. Így került a Jósa András kórház
Szülészet-Nõgyógyászati Osztályán rendezett hagyo-
mányos nyílt nap után a néhai kórházigazgatóról, dr.
Adorján Gusztávról elnevezett emlékkonferencia a
Debreceni Egyetem Egészségtudományi Karára.

Adorján Gusztáv nemcsak kórházi fõigazgató, de
gyakorló szülész-nõgyógyász fõorvos is volt, aki sze-
retettel támogatta a kórházi nyílt nap ötletét. Most ötö-
dik alkalommal nyitották ki az ajtókat a várandósok
és családtagjaik elõtt, mert hiszik, hogy a várandósság
és a szülés a legszentebb emberi folyamat. Ennek szak-
mai hátterét adja a kari oktatómunka.

– A felsõoktatási képzés célja az, hogy egy olyan
szakmára felkészítsen bennünket, mely hasznos lesz
a jövõben a társadalom számára, mi pedig élvezet-
tel fogjuk mûvelni. Amikor az Egészségtudományi
Karral szövetkezünk, természetesen a betegellátás,
a prevenció számára nevelünk, vonzunk be szak-
embereket. Szeretnénk, hogy minél inkább a teljes
képzési láncban folyamatosan érezhetõ legyen,
hogy ez nem egy elméleti képzés csupán, hanem
az életre való felkészítés – így köszöntötte a ven-
dégeket dr. Ajzner Éva orvosigazgató.



Aktuális 2023. május 30.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

7

„Ezt a háborút nem lehet megnyerni”
Nyíregyháza vendége volt május közepén Nógrádi

György. A közismert biztonságpolitikai szakértõ a Váci
Mihály Kulturális Központban tartott elõadást rengeteg
érdeklõdõ elõtt a nemzetközi helyzetrõl, kiemelten szólva
a szomszédunkban dúló háborúról. Az interaktív, fóru-
mot is tartalmazó elõadását követõen adott exkluzív in-
terjút szerkesztõségünknek.

Nógrádi György az orosz-ukrán háború kapcsán kérdé-
sünkre kifejtette, csak béke, fegyverszünet lehetséges,
ugyanis ezt a háborút egyik fél sem fogja megnyerni, de
rengeteg a szenvedés. Mindeközben mind a két fél saját
PR-ját csinálja, „pofátlanul hazudik”, ezt látjuk naponta,
óránként. Szerinte rendkívül komoly nyugati összefogás
van amerikai kezdeményezésre, az ukrán fél annyi fegy-
vert, lõszert, pénzt kap, hogy valami támadást végre kell
hajtaniuk, az oroszok pedig nagyon komoly segítséget
kapnak a harmadik világtól, ezen belül Kínától és Irántól.

A tárgyalások folynak
– Ez a pillanatnyi állapot bármeddig fennmaradhat, a

kérdés az, hogy mikor lesz amerikai-orosz megállapo-
dás, az ukránoknak azt végre kell hajtani. Jelenleg a tár-
gyalások folynak, megállapodás sajnos még nincs. Török-
országban, Egyiptomban, nagyon sok fórumon zajlanak
orosz-amerikai egyeztetések, alapvetõ célként, hogy el-
kerüljék a 3. világháborút. Kína kõkeményen közvetít a
két fél között, az ukránok ezt eddig nem fogadták el,
meglátjuk, hogy mi fog történni.

Béketervek
A biztonságpolitikai szakértõ kifejtette, az ukrán bé-

keterv lényege, hogy Putyin távozzon, legyenek Orosz-
ország ellen szankciók, Oroszország részekre szabdalá-
sa, s minden elfoglalt
terület visszaszerzése,
ám ez szerinte utópia. –
De béketerve van Kíná-
nak, öt afrikai országnak
Dél-Afrika vezetésével,
s a Vatikánnak. Egyre
több béketerv van, meg-
látjuk, mi valósul meg.
Az ukrán-magyar hely-
zet is rossz pillanatnyi-
lag, ki kell egyeznünk
abban a percben, ha Uk-
rajnának véget ér a há-
borúja, s új külpolitikát
kell folytatni. Szomszédunk jelenleg zsarolja a világot,
ezen belül próbál minket is zsarolni, addig, amíg a hábo-
rú tart. Az ukránok bejelentették, hogy a háború után övék
lesz Európa legerõsebb hadserege. Ha gyõznek igen, de
ezt a háborút nem lehet megnyerni – fogalmazott.

Kína vezetõ szerepre tör
Nógrádi György úgy látja, a világpolitikának ma három

hatalom a fõszereplõje: elsõ helyen az USA, második he-

lyen Kína, a harmadikon Oroszország. – De Kína gyakor-
latilag gazdasági szempontból ma már nagyon sok szem-
pontból erõsebb, mint az USA, ugyanakkor azt látni kell,
hogy katonailag ma az Egyesült Államok sokkal erõsebb,

mint Kína. Kína kõkeményen fegyverkezik, korlátlan
anyagi forrásai vannak, tehát arra játszik, hogy a trend
megforduljon a jövõben. Kína abból indul ki, hogy ne-
kik békére van szükségük ahhoz, hogy a selyemút mû-
ködjék.

Van támogatottsága
a magyar álláspontnak

Nógrádi György szerint a magyar háborúellenes,
fegyverszünetet és békét kívánó álláspont és a ma-
gyar külpolitika bármeddig tartható. – Itt ma háború-
párti az ellenzék egy része, ezt nem veszik komo-
lyan. A lakosság döntõ része, ahogy a kormány, fegy-
verszünetet és békét akar. Persze nagyon komoly nyu-
gat-európai, amerikai gondolkodás van, hogy Magyar-

országot bevigyék a háborúba, ezt a kormány eddig sike-
resen elhárította. A magyar békegondolkodásnak óriási
támogatottsága van a világban, ma a harmadik világban
kb. 150 ország fegyverszünetet, békét akar, rendszeresek
már az ukránellenes tüntetések Pozsonyban, Prágában,
Lengyelországban, Németországban, tehát egyre inkább
az európai lakosság békét akar, miközben Nyugat-Euró-
pában rendkívül tendenciózus rádió, tévé, sajtó van, és
gyakorlatilag azt teszik közzé, ami az õ érdekeinek meg-
felel.                                         (Szerzõ: Tarczy Gyula)

Nógrádi György

Fasor-rekonstrukció
Május 30-án elkezdõdik a Blaha Lujza

sétány jegenyenyár fasor rekonstrukciójá-
nak elsõ üteme a balesetveszélyes fák el-
távolításával – tájékoztatott Nyíregyháza
Sajtószolgálata.

A NYÍRVV Nonprofit Kft. – mint a köz-
területi zöldfelületek kezelõje – kedden,
szerdán és csütörtökön fakivágási/faápolási
munkálatokat végez a sétány északi és
déli oldalán.

A fasor egyedeit a szakemberek egye-
sével felmérték. Vizuális és mûszeres vizs-
gálatot (Fakopp 3D) végeztek, amellyel
kimutatták, hogy elõrehaladott korhadás és
odvasodás áll fenn, feltehetõen korukból
és a kedvezõtlen élõhelyi viszonyokból fa-
kadóan. A vegetációs folyamat beindulá-
sával láthatóvá váltak a lombkorona szá-
radásos folyamatai is, és mivel ezek a fák

potenciálját). A fasor megmaradó egyede-
inek egészségi állapotát veszélyeztetõ fo-
lyamatait ápoló célzatú kertészeti beavat-
kozásokkal lassítják.

A fakivágás során az érintett Blaha Luj-
za sétányon forgalomkorlátozást vezetnek
be, a munkavégzés ideje alatt (6.00–14.00
között) az átmenõ forgalom megszûnik.

Kérik az arra közlekedõk türelmét és
megértését!

A jegenyenyárt (Populus nigra ‘Itali-
ca’) a 17. században nemesítették Lom-
bardiában. Toronyszerû, gyors növésû,
harmincöt méteres magasságot is elérõ
alakja miatt volt népszerû sokáig. A je-
genyenyár a légszennyezést kevéssé
toleráló, rövid életû, a betegségekre és
kártevõkre meglehetõsen érzékeny fa-
faj. A gyors növekedési üteme miatt fája
törékeny, nagyobb viharokban könnyen
letörnek a hajtásai. Sekélyen gyökere-
zik, emiatt a dõlésveszély és az építési
munkálatoknak való kitettsége fokozott.
A termõhelyi adottságoknak és az ár-
talmakkal terhelt urbanizált környezet-
ben (sózás, légszennyezés, út- és köz-
mûépítések stb.), a fákra gyakorolt ne-
gatív hatások az idõ elõrehaladtával
fokozódnak és kihatnak a hosszú távú
megtarthatóságára.

fokozott balesetveszélyt jelentenek a gya-
logos- és gépjármûforgalomra, valamint a
parkoló jármûvekre egyaránt, ezért szük-
ségessé vált kivágásuk.

Késõbb pótolják a fákat
A fakivágás összesen 20 fát érint, mely-

nek pótlása 37 elõnevelt oszlopos habitu-
sú fa ültetésével történik az õszi idõszak-
ban (mivel a nyári meleg és a légköri aszá-
lyos idõszakok csökkentik a fák eredési
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Újabb kisállatok és mókás makik az állatparkban
A Nyíregyházi Állatpark kontinensenkénti felosztásban

mutatja be Földünk élõvilágát, számtalan ikonikus állat
tekinthetõ meg 35 hektáros területén. Észak-Amerika leg-
nagyobb testû képviselõje, egyben a kontinens legnagyobb
szárazföldi emlõse, az amerikai bölény – közülük egy bika
és két ivarérett tehén él az állatkertben. Két héttel ez-
elõtt a család tovább bõvült egy nõstény borjúval.

– A tavaszi és nyári idõszak azért is varázslatos, mert
van, hogy a látogatók elõtt születnek az állatok. Így tör-
tént ez most is az amerikai bölénycsapatban – mondta el

Révészné Petró Zsuzsa,
a Nyíregyházi Állat-

park oktatási és kö-
zönségkapcsola-
tok osztályveze-
tõje.

Az amerikai
bölény társas állat,
egykor százezres

csordákban vándo-
roltak a prériken, állo-

mányuk elérhette az 50
millió egyedet. Egyes észak-

amerikai indián törzsek táplálko-
zásukban és ruházkodásukban
gyakorlatilag teljes mértékben a
bölénytõl függtek. A faj az euró-

paiak megjelenésével a kihalás szé-
lére sodródott a 19. században.

Biztosított a faj fennmaradása
Ahogy azt Révészné Petró Zsuzsa elmondta, az 1905-

ben megalakult Amerikai Bölényvédelmi Társaság által
szerencsére néhány száz példány megmenekült, ami ele-
gendõ volt a faj túléléséhez. Ma az amerikai bölények
állománya 50 ezer állatra tehetõ, ezzel úgy tûnik, bizto-
sítva van a faj fennmaradása. A Nyíregyházi Állatpark
bölénycsaládját a hét minden napján megtekinthetik a lá-
togatók.

Amant is láthatjuk
Már megtekinthetõ az ország egyetlen indiai orr-

szarvú borja a külsõ kifutójában, a Nyíregyházi Állat-
parkban. Neve Aman, mely békét jelent. Az állat még
csak féléves, de testtömege
már eléri a 2 mázsát,
két éven belül pe-
dig akár 3 tonnás
is lehet.

Jó idõ függvé-
nyében az állat-
park vendégei
m i n d e n n a p
megcsodálhat-
ják ennek az ál-
latnak a fejlõdé-
sét, és az élet-
módjukat.

Kíváncsi a kíváncsi makikra?

Gyûrûsfarkú makik napfürdõznek a Nyíregyházi
Állatparkban. Ez már önmagában is szívmelengetõ
vagy vicces látvány, de ezúttal a látogatók be is me-
hetnek hozzájuk, testközelbõl láthatják õket. Az ál-

latkert dolgozói pontos etetési rendet követnek az
állatok esetében, akiknek speciális takarmánya van,
ezért a látogatóknak nem megengedett, hogy etes-
sék õket. Nem szabad a makikat megsimogatni sem,
habár õk érdeklõdve ugrálnak, akár a vállunkra is.

A szabályok betartásával az érdeklõdõk minden-
nap 9.30 és 17.00 óra között átélhetik ezt a nem min-
dennapi élményt.
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Sokféle szerepben, öt különbözõ elõadásban és három
helyszínen láthatjuk júniustól augusztusig Horváth Vik-
tort, a Móricz Zsigmond Színház mûvészét, akinek máju-
sát leginkább a Kapj el, ha tudsz elõadásai fémjelezték.
Mindeközben az elsõ évet fejezi be drámainstruktor sza-
kon a Színház- és Filmmûvészeti Egyetemen.

– A Kapj el, ha tudsz és az Idétlen idõkig musical a
Nagyszínpadon, a Három tenor koncert a Bencs Villa ud-
varán, az Anconai szerelmesek koncert, a Spamalot, avagy
a Gyalog galopp és a Legénybúcsú a Rózsakert Szabadté-
ri Színpadon. Több mint változatos, és talán több mint
izgalmas.

– Számomra igazán színes évad a mostani, mert szere-
pek széles skálájában próbálhattam ki magam. Voltam
például indián, szélhámos, FBI-ügynök, az Idétlen
idõkigben pedig pufi fickó. Zenés és vidám darabokban,
mesében és komoly mondanivalójú elõadásokban egyaránt
megmutathattam színész-mivoltomat.

– A Kapj el, ha tudsz már nem az elsõ õsbemutató volt
teátrumunkban. Számodra mit adott ez a musical?

– Kedvelem, könnyen lehetett azonosulni a szerepem-
mel. Két társammal FBI-ügynököket játszva a darab hu-
moros oldalát erõsítjük. Amikor megjelenünk három olyan
FBI-ügynökként, akik talán életükben elõször látnak pisz-
tolyt, és szöges ellentétei a hivatástudattal teli fõnökük-
nek, olyanok vagyunk, mint a Madagaszkár pingvinjei.
Közel áll hozzánk, szerettük próbálni, élvezzük az elõ-
adásokat is.

– Az Idétlen idõkig ugyancsak õsbemutató. Az egyik
szereped a pufi fickó, akit vastag ruhákba öltözve kell
megformálnod. Azt hiszem, azt hordozni is elég, s bizto-
san nem fázol benne…

– Így igaz. Tulajdonképpen bokától tokáig ki vagyok
párnázva, nemcsak hastömést kapok, hanem a karomon,
a lábamon, mindenütt „meghízlalnak”. Bár az öltözõm
nagyon közel van a színpadhoz, mégis, mire felmegyek a
lépcsõn, már akkor érzem, hogy leizzadok, ráadásul
ugyanazt az intenzív koreográfiát kell táncolnom, mint
annak, aki csak egy miniszoknyában és topban, vagy mind-
össze nadrágban, pólóban teszi.

– Fogyókúrás szerep?
– Abszolút. Intenzív kardióedzés. Egy-egy elõadás alatt

3-4 liter ásványvizet fogyasztok el.

Változatos lesz Horváth Viktor nyara
Három helyszínen, több mûfajban öt elõadás; tanulás; zsûrizés; balatoni pihenés; ház körüli munka áll elõtte

– Énekesként is ismerünk, nem „csak” éneklõ színmû-
vészként, nyáron két koncert részese leszel. A Három te-
nor formáció nem elõször ragadja majd magával a kö-
zönséget, így a siker szinte borítékolható. Az Anconai
szerelmesek pedig kultuszdarab Nyíregyházán, júliusban
koncert változattal léptek fel a Rózsakert Szabadtéri Szín-
padon. Nagyon más a kettõ?

– Nagyon! Éppen ezért teljesen másképp kezeljük. Há-
rom tenorként – Gulácsi Tamással és Tar Dániellel – nem
színészek vagyunk, teljesen más arcunkat mutatjuk. Show-
elemeket használunk, mintha egy nagy koncerten vennék
részt. Teljesen mindegy, hogy egy faluban vagy kisebb
városban lépünk fel, ugyanolyan lendülettel tesszük a
dolgunkat, mintha a Budapest Arénában állnánk a szín-
padon. Az tartja össze legjobban a Három tenor formáci-
ót, hogy nagyon kedveljük a másikat, közel állunk egy-
máshoz. Mind a hárman nagyon szeretünk énekelni, s
színpadra lépni Három tenorként. Egyrészt próbáljuk a
maximumot nyújtani énekhangban, másrészt poénkodunk,
a dalok között is igyekszünk feldobni a hangulatot.

Ami az Anconai szerelmeseket illeti, tudjuk, hogy kul-
tuszdarab, nagyon kedvelt produkció volt egykoron Nyír-
egyházán, talán 130–140 elõadás is lement belõle, egy-
folytában telt házzal. Ismereteim szerint elõször történik
meg, hogy nem a színházi elõadással, hanem egy kon-
certváltozattal állunk a közönség elé. Sokan nagyon vár-
ják, s minden bizonnyal nagyon fogják szeretni. A felcsen-
dülõ olasz slágerek hallatán bizonyára mindenki lábában
ott lesz a táncra késztetés.

– Rendre vígjátékok részese is vagy, nyáron a Spamalot,
avagy a Gyalog galopp és a Legénybúcsú várja a nézõ-
ket. Komédiás éned van?

– Nem mondanám, de azt tudom, hogy nagyon szere-
tek vígjátékokban szerepelni, mert ott a közönség sorai-
ból rögtön jön az elsõ reakció: a nevetés, a közbetapso-
lás. A színésznek elismerés, amikor egy-egy szövegrész,
vicces jelenet vagy momentum jó ritmusban születik meg,
s arra a nézõ azonnal reagál. Ilyen a Legénybúcsú és a
Spamalot is.

– Ugyanakkor az is remek dolog a színész számára,
amikor meg tudja mutatni a drámai énjét. Te például Ku-
rázsi mama fiaként…

– Valóban! Ezért volt jó, hogy ebben az évadban szere-
pet kaptam az Utas és holdvilágban, tavaly pedig a Kurá-
zsi mamában. Mert a színész számára az az igazi feladat,
ha bõvítheti palettáját, eszköztárát, ha megmutathat ma-
gából mindent. Ez plusz izgalmat jelent.

– Azt mondtad, változatos évad áll mögötted. Milyen
érzésekkel tekintesz vissza rá?

– Elégedetten, mert sokrétû feladatokat kaptam. Fárasz-
tó volt, de jó móka, munka és tanulás. Ennek az évadnak
ötöst adok!

– Mit vársz a következõtõl?
– Már úgy érzem, hogy a mostanit is túl lehet ugranom,

hiszen még nagyobb feladatok, kihívások, munkák, sze-
repek várnak rám.

– Miként telik majd a nyarad?
– Lesz benne néhány elõadás, de pihenés is, terveink

szerint a Balatonnál kapcsolódunk ki feleségemmel, Bog-
lárkával. Emellett hamarosan költözünk, a házunknál is
lesz még bõven tennivaló. Tavaly vettük a házat, sok mun-
kát fektettünk a felújításába, reméljük, nagyon jó lesz ott
lakni.

– Gyulára is meghívtak.
– Gyula a szülõvárosom, ott nõttem fel, ott éltem 19

éves koromig. Június elején az EDÜ-re, az Erkel Diák
Ünnepekre kaptam meghívást. Felkértek, hogy legyek az
irodalmi színpad kategória egyik zsûritagja. Ez számomra
nagyon megtisztelõ, egyben kellemes dolog, hiszen ott
indult a pályám, versenyzõként egykoron én is résztvevõ-
je voltam a rendezvénynek, sõt, különdíjat kaptam.

(Szerzõ: Kováts Dénes)
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Ötödik a korosztályos
teke világbajnokságon

Ötödik lett nemrégiben a korosztályos világbajnok-
ságon Szojka Miklós. A Nyíregyházi Teke Klub ver-
senyzõje még csak 14 éves, de az egyik legnagyobb
tehetségnek tartják.

Horvátországban rendezték a korosztályos teke vi-
lágbajnokságot. A Nyíregyházi Teke Klub fiatal sporto-
lója, ifj. Szojka Miklós is bekerült a válogatott keret-
be, és utazhatott a vb-re. Végül az ötödik helyen vég-
zett. Csalódott volt, mert szeretett volna dobogóra áll-
ni, amire megvolt az esélye. A verseny napján azon-
ban egy mûszaki hiba miatt sokáig nem guríthattak,
ez pedig megtörte a lendületét.

– Vasárnap reggel kezdtük el a versenyt, de egy prob-
léma miatt félbeszakadt, és csak este tudtuk folytatni.
Ez nem jött jól, biztos vagyok abban, hogy ez is befo-
lyásolta az eredményemet. De örülök az ötödik hely-
nek is, ez motivál a jövõt illetõen, mert szeretnék még
sokszor szerepelni a válogatottban – mondta ifj. Szojka
Miklós. 

Miklós még csak 14 éves, de már a nyíregyházi felnõtt
csapat tagja. Édesapja vitte le a tekepályára, ahol ott
ragadt. A klubnál nagyon büszkék a vb-eredményre, és
arra is, hogy tehetséges fiatalok tekéznek a csapatnál.

Pedagóguskonferencia
Forms of FLOW – azaz a FLOW formái az oktatási kör-

nyezetben. Az elõadásban azt vizsgálják, hogy mutat-e
összefüggést a flow élmény és a játékosítással támogatott
tanóra, és ha igen, a kreativitás mely területei kapcsolód-
nak szorosabban a flow élményhez? Vendég: dr. Dominek
Dalma Lilla – MCC Tanuláskutató Intézet, kutatásve-
zetõ; Nemzeti Közszolgálati Egyetem, adjunktus.

Idõpont: május 30. 14.00 óra. Helyszín: MCC nyír-
egyházi képzési központ (Kálvin tér 4-5.).

Az eseményen történõ részvétel ingyenes, azonban
minden esetben regisztrációhoz kötött. Regisztráció:
https://feliratkozas.mcc.hu/hu/form/pedagogus-
konferencia-forms-of-fl.

Alzheimer Café
A Nyíregyházi Szociális Gondozási Központ ismét meg-

szervezi az Alzheimer Café rendezvényt, mely a
demencia kórképpel élõknek és a hozzátartozóinak nyújt
találkozási lehetõséget és tanácsadást.

Idõpont: május 30. 15.00 óra.
Helyszín: Nappali Ellátó Központ, Nyíregyháza, Õz u. 16.
A program címe: A Nyíregyházi Szociális Gondozási

Központ szerepe a demencia kezelésében – kerekasztal-
beszélgetés az érintettek hozzátartozóival és a téma iránt
érdeklõdõkkel.

Öregedés mûvészete

A Kelet-Magyarországi Szépkorúak Akadémiájának
ismeretterjesztõ elõadássorozata.

Június 7. 15.00: Adathalászat és informatikai átve-
rések elleni védekezés idõskorban. Elõadó: Tóth Attila
kapitányságvezetõ, rendõr alezredes.

Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.
A belépés díjtalan.

„Híres nõk a világtörténelemben”
A Deák Ferenc Akadémia Egye-

sület várja az érdeklõdõket 26. elõ-
adássorozatára, melynek témája
„Híres nõk a világtörténelemben”.

Mária Terézia magyar királynõ.
Elõadó: dr. Romsics Ignác törté-

nész, egyetemi tanár, az MTA ren-
des tagja.

Idõpont: június 1. 16.30-tól.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-

tár konferenciaterme.

Kitüntetésekkel a világ körül

Kitüntetés- és érdemrend-történeti elõadások.
A Magyar Érdemrend példányai a Kállay Gyûjte-

ményben. Elõadó: dr. Sallay Gergely Pál fõtanácsos
(Hadtörténeti Intézet és Múzeum).

Idõpont: június 8. 16.00 óra.
Helyszín: Kállay Gyûjtemény.
A részvétel regisztrációhoz kötött, 42/310-566, 30/

096-9158, info@kallaygyujtemeny.hu.

Érzelmi intelligenciafejlesztés az általános iskolában
Elõadó: Roma Ádám pedagógus.
Idõpont: május 30. 17.00 óra.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-
tár, Kultúrkuckó.
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Kötetbemutató

Bosák Nándor: Kenyérosztó antológia címû köteté-
nek bemutatójára várják az érdeklõdõket, amely Mons.
Bosák Nándor nyugalmazott debrecen-nyíregyházi
püspök pappá szentelésének 60. évfordulója alkalmá-
ból jelent meg. Beszélgetõpartner: Ft. dr. Krakomperger
Zoltán általános helynök, a kötet szerkesztõje. A ren-
dezvényen sor kerül továbbá az egyházmegye meg-
alapításának 30. évfordulója alkalmából készült Öröm-
hír évkönyv külön számának bemutatására is.

Idõpont: június 6. 19.00 óra.
Helyszín: Magyarok Nagyasszonya Római Katolikus

Egyházközség díszterme (Nyíregyháza, Kossuth tér 4.).

Idõsek Akadémiája
Nõgyógyászati kórképek és kezelési lehetõségei idõs-
korban
Elõadó: dr. Pap Károly osztályvezetõ fõorvos, SZSZBMK
– Jósa András Oktatókórház.
Idõpont: június 8. 14.00 óra.
Helyszín: Nyíregyházi Szociális Gondozási Központ
Nappali Ellátó Centrum, Nyíregyháza, Õz u. 16.
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„Adjuk tudtotokra tinéktek”
A „Nyírség õsrégi egyházát”, amelyre a Kálvin té-

ren található millenniumi obeliszk egyik feliratával ál-
lítottak emléket, 1873. március 16-án
kezdték el bontani. A szomorúság
könnyeit, amit akkor a református egy-
ház öregjei hullattak, hamarosan az
öröm könnyei váltottak, hiszen régi
templomuk romjainak közelében letet-
ték az új alapkövét. Erre a 150 évvel
ezelõtt, 1873. május 21-én történt ese-
ményre a gyülekezet akkori lelkészé-
nek, városunk elsõ történetírójának, Lu-
kács Ödönnek a feljegyzései segítségé-
vel emlékezünk.

Révész Bálint püspök már elõzõ nap
Nyíregyházára érkezett, õt az állomá-
son Kovách Gerõ fogadta és köszöntöt-
te, majd a parókiára vezette, ahol a pres-
bitérium nevében Enyingi Lajos üdvö-
zölte. Este fáklyás zenét adtak tisztele-
tére. Másnap, áldozócsütörtök ünnepén a zsúfolásig
megtelt evangélikus templomban tartottak hálaadó is-
tentiszteletet, ahol a püspök imát, Lukács Ödön pedig
beszédet mondott. Innen a református parókiára vonult
a gyülekezet, ahol Révész Bálint „a szabad ég alatt a
szíveket elragadó beszédet mondott”, majd elhelyez-

ték a templom alapkövét. Délben a nagyvendéglõben
több mint 300 fõre terített asztalok várták az ünneplõ

közösséget, majd este ugyanitt hangver-
sennyel összekötött bált tartottak.

Az alapkõbe a forgalomban lévõ pén-
zek mellett egy emlékiratot is elhelyez-
tek. Ennek utolsó sorai: „A mi hamvain-
kat szétszórja nemsokára az idõ, de
hisszük, sõt tudjuk, hogy nemes eszmé-
ink, melyeket a Krisztus nevében, a sza-
badság, felvilágosodás és köztökélete-
sedés érdekében hangoztatunk, megáll-
nak mindörökké, s a közös célhoz kö-
zelebb segélik az emberiséget. Legye-
tek ti is ezeknek buzgó apostolai, hogy
evangéliumi szabad anyaszentegyhá-
zunk emelkedhessék fényben, nagyság-
ban, tisztaságban és méltóságban. Ne ki-
csinyeljétek a mi áldozatainkat, de te-
gyetek ti többet; századok és ezredek

elmúlása után hisszük tökéletesebb lesz a világ, s ti
többet tehettek az egyház anyagi és szellemi építésé-
re. Isten a mi bizodalmunk tornya, hogy úgy leszen.
Ámen”.
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